
очу повести мову про дер�
жавні землі сільськогоспо�
дарського призначення та
ті проблеми, які сьогодні

пов'язані з ними, оскільки серйоз�
но займався цими питаннями, пра�
цюючи в Комітеті Верховної Ради з
питань аграрної політики та зе�
мельних відносин головою науко�
во�експертної ради, у складі якої
із семи осіб — шестеро доктори
наук. 

На жаль, із внесенням змін до
чинного законодавства та перероз�
поділом повноважень органів, що
розпоряджаються сільськогоспо�
дарськими землями, процес на�
дання земель в користування при�
зупинився. Настала весна, комусь
треба продовжувати договори орен�
ди, а комусь отримувати землю,
щоб вирощувати на ній сільсько�
господарську продукцію. Раніше ці
питання вирішувалися на місце�
вому рівні районною державною
адміністрацією і людям не потріб�
но було їздити в область, до сто�
лиці, аби отримати земельні ділян�
ки сільськогосподарського при�
значення. 

З нинішнього року повнова�
ження райдержадміністрацій щодо
розпорядження державними сіль�

ськогосподарськими землями пе�
рейшли до територіальних органів
Держземагентства. 

У системі Держземагентства,
наскільки я розумію, сьогодні є
шість рівнів — обласні, міжрайон�
ні, міжміські, районні та інші уп�
равління. Хто з них що має робити
щодо розпорядження цими земля�
ми, на жаль, законодавець не вирі�
шив. 

Питання щодо розпорядження
землями — це питання консти�
туційне. У 14�й статті Конституції
зазначено, що власність на землю
гарантується, власність набуває�
ться і реалізується громадянами,
юридичними особами, територі�
альною громадою та державою ви�
ключно відповідно до закону. А в
частині другій статті 19 Основного
закону йдеться про те, що органи
державної влади, органи місцевого
самоврядування, їх посадові особи
зобов'язані діяти лише на підставі,
в межах повноважень та у спосіб,
що передбачені Конституцією та
законами України. 

Отже, якщо йти далі законним
шляхом, то що нам треба було б
робити з цими змінами? Я вва�
жаю, якби працювала Верховна
Рада, то необхідно було б домови�

тися з депутатами про внесення
змін до статті 122 Земельного ко�
дексу України в частині визна�
чення повноважень усіх територі�
альних органів Держземагентства
щодо надання державних сільсько�
господарських земель в користу�
вання. Можливо, доцільно допо�
внити Земельний кодекс новою
статтею 1221 і в ній виписати по�
вноваження територіальних орга�
нів Держземагентства всіх рівнів
щодо розпорядження державними
сільськогосподарськими землями,
уповноваживши районні та міські
управління (базовий рівень) ви�
рішувати питання щодо надання
землі громадянам та сільськогос�
подарським виробникам. Надання
ж особливо цінних земель, де тре�
ба погоджувати питання з Верхов�
ною Радою, доцільно залишити за
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Держземагентством. Якби так було
зроблено, то процес надання дер�
жавних сільськогосподарських зе�
мель був би розблокованим. 

На сьогодні у нас вийшло так,
що основні повноваження з роз�
порядження щодо сільгоспземель
здійснюються на обласному рівні,
а реєстрація цих же земель все одно
відбувається на районному рівні. 

Крім цього, необхідно вирі�
шити ще два питання: хто

має надавати дозвіл на проект зем�
леустрою і хто має вилучати дер�
жавні сільськогосподарські землі
(статті 122 і 149 Земельного кодек�
су України).

Статтею 122 визначено, що гро�
мадяни та юридичні особи мають
звернутися за отриманням дозво�
лу на розробку проекту землеуст�
рою щодо відведення земельної
ділянки в користування до органів,
зазначених у цій статті. У чинній
редакції серед інших значиться
Держземагентство і його територі�
альні органи. Однак, до яких орга�
нів цього відомства мають зверта�
тися ці особи і в яких випадках —
з чинної редакції не зрозуміло, а,
отже, це повинен встановити закон.
Якби у 122�й статті було вказано
конкретно, питань не було б. При�
міром, із доповненням Земельного
кодексу новою статтею 1221 це
можна було б конкретизувати. 

Щодо вилучення державних
сільськогосподарських земель із
користування. Держземагентство
уповноважене розпоряджатися
державними сільськогосподарсь�
кими землями шляхом передачі їх у
власність або користування. Однак
воно не отримало права вилучати
з користування такі ділянки. Хто
знає добре Земельний кодекс, той
пам'ятає, що статті 122 і 149 гар�
монізують. Тобто всі органи, які
згідно із 122 статтею вирішують пи�
тання надання земельних ділянок,
— згідно із статтею 149 вирішують
питання вилучення. Проте, якщо
статтею 122 визначено повнова�
ження Держземагентства, то у стат�
ті 149 воно взагалі не згадується. 

Земель сільськогосподарського
призначення державної власності
десь близько одного мільйона чо�
тириста гектарів. Я не знаю, скіль�
ки з них оформлено й видано на
них державні акти на постійне ко�
ристування. За потреби вилучати
ці землі у користувачів та надавати
їх іншим користувачам, можливо,
навіть із зміною цільового призна�
чення, органи Держземагентства
не можуть. Отже, якщо ці землі
потрібно буде надавати в оренду чи
для інших цілей, то це вирішува�
тимуть або районні адміністрації,
або обласні, або Кабінет Міністрів
України згідно зі ст. 149. 

Якби всі ці питання були чітко
визначені в Земельному кодексі
Україні, то не потрібно було б роз�
робляти й приймати якесь окреме
положення про роль Держзем�
агентства та його територіальних
органів. Це — один варіант.

Другий варіант. Наприклад, ми
відмовляємося від внесення змін
до Земельного кодексу і дорегуль�
овуємо ситуацію, яка вже склала�
ся. Я вважаю, що Міністерство
аграрної політики і продовольства
України має видати наказ, яким
питання надання державних сіль�
ськогосподарських земель безпо�
середньо громадянам (наприклад,
для городництва, садівництва, ви�
пасання худоби) закріпити за базо�
вим рівнем (районні і міські управ�
ління), якусь частину за обласним
рівнем, і, можливо, якусь частину
винести на рівень Держземагент�
ства. Для видання такого наказу
часу треба небагато, тож відпаде
потреба в розробці та прийнятті
окремого положення. І механізм
запрацює.

І наостанок. Ми створили з ве�
ликими потугами Державний зе�
мельний банк, чого не могли зро�
бити з 2002 року. Відмовлятися
зараз або робити щось проти цього
банку — безглуздо. Нам історія
цього не простить. Але ми нічого
не робимо для того, щоб цей банк
працював. А що ж потрібно зро�
бити? Для того, щоб передати до
статутного фонду банку землі сіль�

ськогосподарського призначення
державної власності, їх треба на�
самперед проінвентаризувати і за�
реєструвати у земельному кадастрі
та в реєстрі прав як землі держав�
ної власності. Тільки після цього
Кабмін може передати їх до ста�
тутного фонду. Саме цим мало б
зайнятися Агентство і кошти на
інвентаризацію повинні бути за�
кладені в державному бюджеті.
Оскільки ця робота займе рік�два,
— адже швидко цього не зробиш,
то за цей час, за третім варіантом,
можна було б допустити, що Агент�
ство і його територіальні органи у
цей період не розпоряджаються
землями державної власності, а
зміни в цій частині до статті 122
набувають чинності через рік�два.

Тобто, у нас є три варіанти. І
треба визначитися, яким шляхом
піти, щоб, по�перше, швидше і,
по�друге, логічно і законно вирі�
шити питання. Бо люди, які зму�
шені їздити в обласні управління,
потім почнуть їздити зі скаргами до
столиці — і в Адміністрацію Прези�
дента, і в Кабінет Міністрів, і до
інших органів. Населення нам не
простить того, що ми зробили.
Вважаю, це одне з найважливіших
питань зараз і його треба було б
вирішити за допомогою або де�
путатського корпусу, або рішення
Мінагропрому. 

Ті законопроекти, які внесені
зараз до Верховної Ради, не вирі�
шують питань щодо вилучення
сільськогосподарських земель з ко�
ристування (стаття 149). На жаль,
таких змін ніхто не запропонував,
а, отже, їх треба додатково внести,
а інакше без вилучення не працює і
надання земель. Якщо ж ми підемо
шляхом створення бази для функ�
ціонування банку, то два роки
Держземагентство могло б потер�
піти без цих повноважень. Поки не
будуть сформовані, зареєстровані
та внесені до статутного фонду
банку земельні ділянки, банк не
зможе здійснювати ніяких опера�
цій (надання в оренду, продаж на
аукціонах), як це передбачено його
статутною діяльністю.  
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